
اقتصاد 4a r m a n m e l i . i rسال هفتم
شماره   1859

دریچـــــه

بازار سرمایه

دوشنبه 
1403 .04 .04

17    ذی الحجه     1445/    24  ژوئن  2024

ارسال پستی فرش دستباف مجاز شد
بر اساس مصوبه هیات وزیران، هر شخص می تواند یک 
بار در سال ۲۴ مترمربع فرش دستباف ایرانی و ۴۰ مترمربع 
ج کند.  در این مصوبه آمده  گلیم از طریق رویه پستی خار
است: عنوان تبصره ماده )۳۷( به تبصره )۱( تغییر می یابد 
و متن زیر به عنوان تبصره )۲( به ماده یادشده الحاق 
۲- هر شخص مطابق دستورالعمل  می شود:  »تبصره 
امور  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزارتخانه های  مشترک 
اقتصادی و دارایی و میراث فرهنگی گردشگری و صنایع 
دستی یک بار در سال می تواند تا سقف ۲۴ مترمربع فرش 
دستباف ایرانی و تا سقف ۴۰ مترمربع گلیم دستباف، از 
ج نماید و محدودیتی از نظر تعداد  کشور با رویه پستی خار
( مذکور وجود  قطعات فرش و گلیم سقف مساحت )متراژ

نخواهد داشت. 

 مشخصات ریال دیجیتال 
و نحوه استفاده از آن

معاون بانک مرکزی گفت: ریال دیجیتال عملا اسکناس 
است و همه مولفه های اسکناس به غیر از فیزیک اسکناس 
کثر فاصله و حداقل زمان  را دارد و با آن می توان در حدا

کنش انجام داد.  ترا
مهران محرمیان در آیین رونمایی اجرای آزمایشی پروژه 
ریال دیجیتال که در مرحله نخست در جزیره کیش عملیاتی 
شده است، گفت: خوشبختانه در گروه برترین کشورهای 
کنش های مالی هستیم و ۹۳. ۵ درصد از  دنیا در زمینه ترا
مردم واجد شرایط ایران به شبکه بانکی دسترسی دارند.  
کنش  وی گفت: به صورت میانگین هر ایرانی در روز پنج ترا
کنش  انجام می دهد و در سامانه شتاب سالانه ۵۰ میلیارد ترا
ثبت می شود.  معاون فناوری بانک مرکزی افزود: با حذف 
اسکناس از جیب های مردم، برخی برای پرداخت های خرد 
خود دچار مشکل می شدند و تصمیم برآن شد که به سمت 
چاپ پول دیجیتال حرکت کنیم.  محرمیان خاطرنشان کرد: 
کنش های خرد در کشور در مرحله  برای حل مشکلات ترا

کنش های خرد برای ریال دیجیتال انتخاب شد.  اول ترا
وی در رابطه با ماهیت ریال دیجیتال گفت: ریال دیجیتال 
عملا اسکناس است و همه مولفه های اسکناس به غیر از 
کثر فاصله  فیزیک اسکناس را دارد و با آن می توان در حدا
گفته وی، ریال  کنش انجام داد.  به  و حداقل زمان ترا
دیجیتال عملا همان اسکناس بوده و تنها فرق آن حذف 
کاغذ و فیزیک است که با استفاده از آن به راحتی و به سرعت 
می توان خرید یا انتقال وجه انجام داد.  معاون فناوری بانک 
کنش  کید کرد: در پروژه ریال دیجیتال ترا مرکزی در پایان تا
در مرحله نخست با کد دیجیتال و بارکد انجام می شود و در 

مراحل بعدی با nfc نیز انجام می شود. 
گفتنی است؛ ایران با اجرای این عملیات به عنوان 
سیزدهمین کشور دنیا در استفاده از پول دیجیتال بانک 

مرکزی قرار گرفته است. 

ارز صنایع دارای برنامه تامین می شود
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: هر صنعتی که برنامه 
جامع و قابل قبول داشته باشد، می تواند مطمئن باشد که 
از دسترسی به منابع ارزی برخوردار است. عباس علی آبادی 
امروز ۳ تیرماه در آیین افتتاح واحدهای صنعتی که با حضور 
، سرپرست ریاست جمهوری  ویدئو کنفرانسی محمد مخبر
و مسئولان استانی در محل شهرک صنعتی چناران برگزار 
ح بزرگ ملی آماده افتتاح  شد، اظهار کرد: تعداد ۱۲۵ طر
ح افتتاح می شود. طی روزها و  داریم که امروز فقط ۲۶ طر
ماه های آینده با افتتاح این پروژه ها رقمی معادل ۲۳۸ هزار 
میلیارد تومان سرمایه گذاری صورت گرفته برای مردم است 
که قطعا آثار و تبعات خوبی از جمله ایجاد بیش از ۳۰ هزار 
شغل را خواهیم داشت. وی بیان کرد: با ۲۶ طرحی که امروز 
افتتاح می شوند، نزدیک به ۶۰ همت سرمایه گذاری رونمایی 

می شود که موجب ایجاد ۵۵۶۳ شغل خواهد شد. 
علی آبادی افزود: شعار وزارت صمت برگرفته از نام گذاری 
سال که از سوی مقام رهبری صورت گرفت، جهش کمی و 
کیفی تولید انتخاب شد. به این معنا که با تمرکز بر کمیت از 
کیفیت غافل نشویم و تولید دانش بنیان و صادرات محور 

کثری مردم را مد نظر قرار دادیم.  با تمرکز بر مشارکت حدا
وی گفت: در این بخش اولویت ها همچون مدیریت مالی 
تعیین شدند، همچنین تقویت و فعال سازی صندوق های 
وزارت صمت از جمله کارهایی بود که در این دوره بر آن 
، موضوع بسیار مهمی بود که  اهتمام شد. سامان دهی ارز
بسیار بدان پرداختیم و پیش از آنکه ارزی اختصاص داده 
شود، برنامه اش دریافت شد.  وزیر صنعت، معدن و تجارت 
ادامه داد: موضوع ناترازی انرژی مورد توجه قرار گرفت. 
امسال نزدیک به ۸۵۰ هزار میلیارد تومان پروژه در بخش 
آب و برق که از جمله کارهای بسیار مهم و اساسی دولت 

سیزدهم است، در دست اجرا داریم. 
کد که رئیس جمهور  وی با اشاره به احیای واحدهای را
شهید بر آن اهتمام داشتند، یادآور شد: تنها ۴۶۲۷ واحد 
صنعتی در دولت سیزدهم احیا شده است و این نهضت 
همچنان ادامه دارد. همچنین تعدادی پروژه پیشران 
همچون خودروی برقی تعریف شد تا مردم ما بتوانند از 
برخی آثار آن بهره مند شوند که دستاوردهای آن در روزهای 

آینده بیشتر خواهد بود. 
علی آبادی یادآور شد: در زمینه ساخت موتور هواپیما 
احیای  بر  کید  تأ آن  در  که  شد  انجام  خوبی  اقدامات 
پیشران ها  و  موتور  در  مشکلاتی  که  بود  هواپیماهایی 
داشتند، رفع مشکلات آن ها را با جدیت دنبال کردیم و در 

دستور کار دولت سیزدهم بوده است. 
وی با اشاره به تمرکز بر صنعت دانش بنیان بیان کرد: 
کارگروه ملی را با استفاده از صنایع و دستگاه های مختلف 
دولتی تشکیل دادیم، لیست بلندی از فناوری های مهم 
و راهبردی را تهیه و مشوق هایی را طراحی کردیم. ۷ رویداد 
مهم ملی را در همین حوزه سازمان  دهی و اجرا کردیم، 
همچنین ارتباط بسیار خوبی میان شرکت های دانش بنیان 

و شرکت های بزرگ برقرار شده است. 

اخبار

گازرسانی به ۳۱ میلیون واحد
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران اعلام کرد: 
رشد بهره وری در دولت سیزدهم مانند رشد 
اقتصادی که در این دولت ثبت شده، بیش از 
هر بخشی، وامدار صنعت نفت و تحقق اهداف 
سیاست های اقتصاد مقاومتی است.  به گزارش 
شرکت ملی گاز ایران، مجید چگنی در نخستین 
نشست کمیسیون بهره وری این شرکت در سال 
۱۴۰۳ که با حضور رئیس سازمان ملی بهره وری 
ایران و جمعی از مدیران ارشد صنعت نفت 
در ساختمان ستاد شرکت ملی گاز ایران برگزار 
شد، گفت: یکی از شاخص های بسیار مهم در 
، بحث بهره وری است که از روی  توسعه کشور
آن، می توان به رشد و تحقق اهداف ملی سازمان 
دست یافت. این شاخص ها که بعضاً بسیار هم 
مهم هستند، پس از ساعت ها کار کارشناسی 
تصویب شدند و تکالیف قانونی ما را در برنامه های 
سالانه به طور برجسته متذکر می شوند.  معاون 
وزیر نفت در امور گاز ادامه داد: صنعت نفت و 
گاز یکی از بزرگ ترین مزیت های نسبی کشورمان 
به شمار می آید و افزایش بهره وری در این صنعت، 
می تواند شکوفایی عظیمی در اقتصاد و دیگر 
بخش های کشور به وجود آورد.  چگنی تصریح 
کنون به بیش از ۳۱  کرد: شرکت ملی گاز ایران ا
میلیون واحد؛ اعم از خانگی، تجاری، صنعتی و … 
گازرسانی می کند و این موضوع به این معناست 
که همه ارکان مولد کشور از این نعمت خدادادی 
بهره می برند. از این رو این شرکت باید همواره و در 
همه حال، گاز پایدار را به اقصی نقاط کشور و همه 
صنایع مولد برساند تا آنها بتوانند تولید، اشتغال 
و ارزش افزوده داشته باشند.  مدیرعامل شرکت 
ملی گاز ایران برگزاری این نشست را با هدف 
ارتقای بهره وری در این شرکت و شرکت های 
گازرسانی در  گفت: افزایش  کرد و  تابع اعلام 
بخش های نیروگاهی، صنایع عمده، خانگی، 
داخلی و ذخیره سازی طی سال ۱۴۰۲، نشان از 

رشد بهره وری در این شرکت دارد. 
چگنی بیان کرد: همچنین ارسال روزانه ۲۳ 
میلیون مترمکعب گاز بیشتر به نیروگاه ها طی 
سال ۱۴۰۲ نشان از آن دارد که رشد بهره وری در 
دولت سیزدهم مانند رشد اقتصادی که در این 
دولت ثبت شده، بیش از هر بخشی، وامدار 
سیاست های  اهداف  تحقق  و  نفت  صنعت 
اقتصاد مقاومتی در این عرصه است.  وی در 
پایان با اشاره به اینکه پایدارسازی نتایج بهره وری 
و حفظ روند رو به رشد آن، مهم تر از خود نتایج 
است، تصریح کرد: این موضوع در طول سال 
از سوی نیروی انسانی شرکت ملی گاز ایران و 
شرکت های تابع با جان و دل انجام می شود. با 
وجود همه سختی ها، استرس ها و متفاوت بودن 
کار امیدواریم این خدمت رسانی همان طور که 
از طرف مردم دیده می شود، از سوی مسئولان 
نیز دیده شود.  علی غرایاق زندی، مدیرکل 
تشکیلات، روش ها و تعالی سازمانی و دبیر شورای 
مدیریت بهره وری صنعت نفت، ضمن مغتنم 
شمردن حضور رئیس سازمان ملی بهره وری 
ایران در کمیسیون مدیریت بهره وری صنعت 
نفت، از همراهی و همکاری مناسب این سازمان 
با مجموعه صنعت نفت قدردانی و بر حفظ 
این تعامل دوسویه به همنظور تحقق اهداف و 
کید کرد.  وی  تکالیف تعیین شده در این حوزه تأ
با اشاره به رشد و بلوغ مطلوب بهره وری مجموعه 
شرکت ملی گاز ایران در قالب برنامه ششم توسعه 
کشور افزود: بی شک حفظ روند این رشد در 
سال های آینده بسیار دشوار است.  دبیر شورای 
مدیریت بهره وری صنعت نفت در پایان خواستار 
با شرایط  ارزیابی متناسب  الگوهای  تدوین 
صنعت نفت و گاز که در زمره بنگاه های اقتصادی 
صرف به شمار نمی روند، شد.  آرین نصیری، مدیر 
مهندسی ساختار و دبیر کمیسیون بهره وری 
شرکت ملی گاز ایران نیز با ارائه گزارش کاملی از 
اقدام های انجام شده در زمینه استقرار چرخه 
مدیریت بهره وری مبتنی بر الزام های قانونی و 
مستندات ابلاغی و نتایج کارنامه های بهره وری 
در سال ۱۴۰۲، به طرح نتایج و تشریح گزارش های 
تحلیلی مربوطه و پیشنهاد راهکارها به همنظور 

بهبود نتایج پرداخت. 

نمودار بورس بالا رفت
دیروز شاخص بورس ۴۳۵۶ واحد افزایش 
یافت و به رقم دو میلیون و۵۲ هزار واحد 
رسید.  طی سه روز کاری اخیر بازار سرمایه 
رشد ملایمی را تجربه کرده است. در دومین 
کل بورس اوراق بهادار  روز هفته شاخص 
تهران ۴۳۵۶ واحد افزایش یافت و در عدد دو 
میلیون و ۴۲ هزار و ۸ واحد ایستاد.  شاخص 
هم وزن اما ۱۷۰ واحد کاهش یافت و به ۶۶۵ 
۸۰۸ واحد رسید.  تعداد معاملات  هزار و 
فقره  هزار  از۲۲۵  بیش  به  شیشه ای  تالار 
رسید که ارزش آن ۴۳۶۰ میلیارد تومان شد.  
کگل و نوری بیش ترین تاثیر مثبت  فملی، 
را بر شاخص بورس داشتند. از سوی دیگر 
کنش  وبملت، خودرو و شستا از نمادهای پرترا
بودند که دو نماد اول منفی شدند و شستا 
بدون تغییر ماند.  فرابورس ایران نیز روز 
یکشنبه ۱۴ واحد افزایش پیدا کرد و به ۲۱ 
هزار و ۹۵۹ واحد رسید.  بیش از ۱۲۹ هزار فقره 
معامله در فرابورس به ارزش ۳۲ هزار میلیارد 
تومان انجام شد.  آریا و شگویا تاثیر منفی بر 
شاخص فرابورس داشتند، اما تجلی اثر مثبت 
، شفام و کرمان از  ایجاد کرد. همچنین خاور
کنش بودند که هرسه منفی به  نمادهای پرترا

کار خود پایان دادند. 

 ، : ناترازی انرژی در بخش گاز آرمان ملی - صدیقه بهزادپور
برق، آب و... از جمله چالش هایی است که دولت تا کنون سعی 
کرده است با قطع برق و گاز صنایع در فصول مختلف سال آن را 
حل کند، اما تولیدکنندگان این روند را برخلاف منافع ملی و رضایت 
بنگاهداران خُرد و کلان اقتصادی می دانند و معتقدند؛ توزیع 
یارانه انرژی به روش یکسان و فعلی برخلاف پارامترهای عدالت 
اجتماعی - اقتصادی است، از این رو دولت چهاردهم باید در 
قالب طرحی کارشناسی یارانه ها را به تدریج کاهش دهد و فقط 
اقشار آسیب پذیر از یارانه در قالب های مختلف مانند؛ بنزین، 
گاز، برق و.... بهره جویند و درآمد حاصل از این بخش را صرفِ امور 
کثر نقاط جهان صورت  عمرانی، زیرساختی بر اساس آنچه که در ا

می گیرد، کند. 

   بخش خصوصی آماده سرمایه گذاری 
حمیدرضا صالحی، نایب رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی، 
کید بر رفع تحریم ها برای رفع ناترازی  صنایع و معادن ایران با تا
انرژی به »آرمان ملی« گفت: قطعاً تحریم ها نقش مهمی در حل 
مشکلات در حوزه انرژی دارد، اما چنانچه از توانمندی های 
بخش خصوصی به شکل مطلوب استفاده شود می توانیم 
که مشکل اصلی در این  مشکلات در این زمینه را حل کنیم، چرا
حوزه عدم سرمایه گذاری برای ساخت یا بازسازی نیروگاه هاست 
که در صورت تعامل مناسب دولت، بخش خصوصی آمادگی 
خوبی برای حضور در این عرصه دارد، البته این امر منوط به 
تلاش دولت برای رفع چالش ها در حوزه زیرساختی است و 
چنانچه این امر انجام شود، در نیروگاه های خورشیدی، حرارتی 
و... می توان شاهد حضور مثمرثمر بخش خصوصی باشیم، هر 
چند باید دقت داشت که مدل اقتصادی پروژه ها به گونه ای 
طراحی شود که امنیت اقتصادی طرفین در آن لحاظ شود و 
سرمایه گذار با طیب خاطر در این بخش سرمایه گذاری کند و 
بدیهی است صنعت هم باید تعهدات لازم را نیز پیش بینی کند 
و در این مسیر با بهره از سرمایه گذاری بخش خصوصی می شود 

جبرانِ توان کاهش یافته وزارت نیرو را جبران کرد. 
   یارانه های به هدررفته انرژی

او درباره ضرورت تعیین تکلیف یارانه انرژی گفت: دولت بارها 
کید کرده که بر اساس آمار آژانس بین المللی انرژی، ایران بیش  تا
از ۴ میلیارد دلار یارانه انرژی می پردازد که در قالب های مختلف 
ابهامات و مشکلاتی در این خصوص وجود دارد. به عنوان مثال 
فردی با ۴ خودرو از یارانه بیشتری در مقایسه با فردی که خودرو 
ندارد برخوردار می شود که در حقیقت بی عدالتی دراین زمینه 
اِعمال می شود، در مجموع باید گفت نحوه پرداخت یارانه ها 
برای اقلام و موارد مختلف مانند، آب، برق، گندم و... در صورتی که 
به صورت یکسان و بدون بررسی وکارشناسی صورت گیرد، نه تنها 
عدالت اجتماعی را شامل نمی شود، بلکه باعث بی عدالتی های 
بسیاری نیز می گردد. نایب رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی 
ایران اضافه کرد: در این خصوص دولت چهاردهم باید طرحی را 
بررسی وتصویب و اعلام کند که بر اساس آن با برنامه ریزی دقیق 
میزان یارانه را کاهش دهد و منابع حاصل از آن را برای انجام امور 
عمرانی، خدماتی، اصلاح زیرساخت ها تخصیص دهد و فقط 
یارانه نقدی یا غیرنقدی به گروهی تعلیق گیرد که درگروه های 
آسیب پذیر و دهک های آخر تقسیم بندی می شوند به این 
ترتیب شاید بتوان به اجرای عدالت اجتماعی، اقتصادی در 

خصوص یارانه ها امیدوار بود. 
بخش خصوصی یارانه نمی خواهد، انرژی مستمر     

می خواهد
او درباره ضررهای احتمالی حذف یارانه برای فعالان و 
گفت: تولیدکنندگان به  تولیدکنندگان واحدهای صنعتی 
داشتن انرژی بیش از پرداخت یارانه انرژی اهمیت می دهند، 

در حقیقت اینکه برق در تابستان و گاز در زمستان قطع نشود، 
برای تولیدکنندگان از اهمیتی به مراتب بیش از پرداخت یارانه ای 
دارد که در این زمینه بخواهد پرداخت شود، به این ترتیب علاوه 
استمرار چرخ تولید فرصتی برای تامین سرمایه لازم برای انجام 
امور عمرانی ایجاد می شود و علاوه بر این عدالت نیز به خوبی 
اجرایی می شود. صالحی توضیح داد: بازسازی جاده ها، بازسازی 
نیروگاه ها، توسعه تجدیدپذیرها و... از جمله حوزه هایی هستند 
که با اصلاح نظام یارانه ها می توان تحولی بزرگ در آن اجرا کرد، اما 
در حال حاضر ما یارانه ها را از بین می بریم و افراد بی نیاز بسیاری 
کید کرد:  نیز تحت پوشش یارانه ها به اشتباه قرار می گیرند. او تا
روند اصلاح یارانه ها می تواند تا ۸ یا ۹ سال آینده حتی به رقم صفر 
برسد و تنها گروهی که به راستی به آن نیاز دارند تحت قالب یارانه 

بنزین و دیگر قالب های انرژی از آن سود جویند. 
   پایان دادن به ناترازی انرژی

گزارش، محمود نجفی عرب، رئیس اتاق  بر اساس این 
تهران در این باره گفت: چرا کشوری که از ظرفیت های وسیع و 
ک و خدمات  ، انرژی های پا بی مانندی در حوزه های نفت، گاز
فنی و مهندسی و نیروگاه برخوردار است، با ناترازی شدید انرژی 
روبه رو شده است؟ پاسخ اصلی این موضوع در کاهش شدید 
سرمایه گذاری، اقتصاد دستوری و دولتی و سوءمدیریت ها 
نهفته است. در حال حاضر در فصل گرم سال و در پیک مصرف 
با بیش از ۱۰هزار مگاوات کسری روبه رو هستیم که بیش ترین 
بار آن متاسفانه به صنایع تحمیل می شود و برق کارخانه ها و 
واحدهای تولیدی هفته ای دو، سه روز قطع می شود و این کار 
باعث کاهش شدید تولید در فصل گرم سال شده و به واحدهای 
تولیدی میلیاردها تومان زیان زده است. از طرف دیگر برابر 
گزارش ها، با ادامه افت فشار گاز در میدان پارس جنوبی، روند 
افت تولید از این میدان از سال۱۴۰۴ به میزان سالانه معادل 
یک  فاز از کل ۲۴ فاز آغاز خواهد شد و با ادامه این روند، تشدید 
ناترازی عرضه و تقاضای گاز طبیعی در دو دهه آینده امری 
اجتناب ناپذیر خواهد بود. یکی از حیاتی ترین اقداماتی که دولت 
آینده باید در دستور کار قرار دهد پایان دادن به ناترازی انرژی و 
جذب سرمایه گذاری در این بخش است؛ انرژی پیشران و نیروی 
محرکه اقتصاد است و بی توجهی به مشکلات کنونی علاوه بر 
نارضایتی های اجتماعی بحران های اقتصادی و تولیدی جدی 

به وجود خواهد آورد. 

   سامان دهی یارانه انرژی
او ادامه داد: براساس آخرین گزارش آژانس بین المللی انرژی 
در سال۲۰۲۲، ایران در صدر پرداخت کنندگان یارانه انرژی قرار 
دارد و سالانه ۱۲۷میلیارد دلار، معادل ۳۶درصد از تولید ناخالص 
ملی خود را صرف یارانه های انرژی کرده است؛ درحالی که در 
سال۱۳۸۹ و قبل از اجرای هدفمندی یارانه ها، تنها ۲۰درصد 
تولید ناخالص ملی صرف یارانه ها می شد. در آن سال قیمت 
یک لیتر بنزین، معادل ۱۰۰تومان یعنی حدود ۱۰سنت با قیمت 
کنون قیمت یک لیتر بنزین  دلار حدود هزار تومانی وقت بود. ا
آزاد حدود ۵سنت و قیمت هر لیتر بنزین سهمیه ای ۲. ۵سنت 
و ارزان تر از همه جای دنیاست. علاوه بر ارزش اقتصادی بالای 
یارانه های انرژی، آسیب های زیست محیطی ناشی از مصرف بالای 
سوخت های فسیلی و قاچاق بخشی از سوخت تولید داخل کشور 
گر در محاسبات لحاظ کنیم، مجموع ضرر ناشی از یارانه های  را ا
انرژی به مراتب بیشتر از اعداد فوق خواهد بود. بنابراین در 
آستانه انتخابات ریاست جمهوری می توان گفت که هیچ مساله 
سیاستگذاری اقتصادی، تا این اندازه برای آینده کشور مهم 
نیست که سیاستگذاری اقتصادی آن، اصلاح شود. نجفی توضیح 
داد: بدیهی است که در صورت عدم اتخاذ تصمیم صحیح در این 
مورد، قطعا آیندگان ما را به خاطر کوتاهی و سوءمدیریت نخواهند 
بخشید. بهترین چاره و راهکار براساس شواهد متعدد جهانی، 
جایگزینی یارانه های انرژی با پرداخت های نقدی به خانوارهاست؛ 
به نحوی که قیمت های انرژی و پرداخت های نقدی در یک ترازنامه 
شفاف قرار بگیرند و قیمت ها همه ساله یا حتی ماهانه با توجه به 
تورم و قیمت جهانی نفت تعدیل  و اقتصاد بر مبنای قانون عرضه 
و تقاضا تنظیم شود تا به این وسیله دولت آینده برای نجات 
 ، اقتصاد ایران و نسل های آتی با یک برنامه علمی و شواهدمحور
از هدررفت منابع ملی پیشگیری کند و اصلاح یارانه های انرژی را 
در صدر اصلاحات اقتصادی قرار دهد. البته این دقت باید صورت 
گیرد که اصلاح نظام یارانه ها همزمان با پایان رفتار متکی به اقتصاد 
دستوری باشد. دولت چهاردهم باید پیش از هر قدمی، به سمت 
احیای فضای گفتمان در کشور برود. گفت وگو و مشورت میان 
کمیت و مردم، به بهبود روندها و اصلاح رویه های  ارکان مختلف حا
اشتباه و پرخطا منجر می شود. بخش خصوصی و قطعا دولت هر 
دو دلسوز آینده ایران به شمار می آیند. توان هردو باید در خدمت 

هدف متعالی توسعه ملی صرف شود. 

گزارش »آرمان ملی« درباره مطالبه بخش خصوصی در حوزه یارانه ها 

پایانبیعدالتییارانهها دولتچهاردهمآغازیبر
سرمایه گذاران آماده تعامل با دولت چهاردهم

رئیس اتاق بازرگانی ایران ضمن اشاره به انتظارات بخش 
خصوصی از دولت آینده، بر لزوم خروج از انزوا و افزایش 
کید و اعلام کرد: تا زمانی که کشور در انزوا  تعامل با دنیا تا
بوده و جایی در زنجیره های ارزش منطقه ای و جهانی 
نداشته باشد یا در ابتدای زنجیره، تنها به خام فروشی 
بپردازد، اوضاع کشور بهبود پیدا نخواهد کرد.  صبح امروز 
سیزدهمین جلسه هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی ایران با 
حضور اعضا هیأت رئیسه و اعضای اتاق بازرگانی برگزار شد 
تا درخواست ها و انتظارات بخش خصوصی از دولت آینده، 
مطرح شود.  صمد حسن زاده - رئیس اتاق بازرگانی صنایع، 
معادن و کشاورزی ایران - در این جلسه اظهار کرد: در پی 
، بار دیگر کشور در موقعیت  شهادت رئیس جمهوری کشور
انتخابات سرنوشت سازی قرار گرفته است که فرصتی برای 
نقش آفرینی همه  آحاد جامعه و از جمله خانواده  بخش 
خصوصی است. بخش خصوصی امروز بیش از هر زمان دیگر 
بایستی در تعیین سرنوشت خود مشارکت داشته باشد تا 
بتواند مطالبات بحق خود را با دولت آینده مطرح کند. همه  
ما می دانیم که سال های گذشته، سال های بسیار سختی 
برای فعالان اقتصادی بوده است؛ بنابراین ضرورت دارد که 
کنون یک صدا، مطالبات مشخص و اولویت دار خود را  هم ا
به گوش کاندیداهای ریاست جمهوری برسانیم.  وی افزود: 
در این مدت تلاش شده که با دعوت از تمامی نامزدها، 
نقطه نظرات آن ها در مورد نحوه  اداره  کشور و نگاه به بخش 
خصوصی را جویا شویم تا با درک بهتر از دیدگاه، بتوانیم 
فرد اصلح تر را انتخاب کنیم.   حسن زاده تصریح کرد: بخش 
خصوصی از دولت آینده انتظار دارد تا به مرحله  حل مسائل 
اقتصادی، اولویت بیشتری دهد و در این جهت نقش بخش 
خصوصی را درک کرده و بر لزوم تقویت بخش خصوصی به 
صورت واقعی، واقف باشد. بخش خصوصی را در کنار خود 
که متاسفانه طی ادوار گذشته،  و نه رقیب خود بداند؛ چرا
دولت ها، فضای لازم برای تقویت و رشد این بخش را فراهم 

نکردند.  حسن زاده خاطرنشان کرد: نکته دیگری که برای 
بخش خصوصی حائز اهمیت است، دیدگاه هر نامزد در 
رابطه با نظام اداری غیرمتخصص است. نظام اداری، بخش 
عظیمی از بودجه  سالانه را مصرف می کند و از طرفی، با 
توجه به اینکه بسیاری از تصمیم گیران آن، تخصص کافی 
یا تجربه لازم را ندارند، با تصمیم سازی های غیرکارشناسی، 
موانع زیادی را برای کسب و کار فعالان اقتصادی به وجود 
می آورد. بخش خصوصی امیدوار است که در دولت آینده، 
نگاه کارشناسی و تخصصی در کابینه  دولت، ارتقا پیدا کند و 
با تعامل سازنده  دائمی با بخش خصوص از اخذ تصمیمات 
اتاق  رئیس  کند.   ناهماهنگ، جلوگیری  و  خلق الساعه 
بازرگانی ایران ادامه  داد: آماری که دقیقاً اعلام شده در 
سال ١۴٠١، تعداد ١۴۶٣ مصوبه توسط دولت در سامانه 
ثبت شده که ١٢٨٧ مورد آن، مربوط به کسب وکار کشور بوده 
است؛ بنابراین مطالبه  دیگر بخش خصوصی، بهبود تعامل 
با دنیاست؛ زمانی که کشور در انزوا به سر می برد و ایران در 
زنجیره های ارزش منطقه ای و جهانی، جایی نداشته باشد یا 
صرفاً در ابتدای زنجیره، به خام فروشی بپردازد، اوضاع کشور 
بهبود پیدا نخواهد کرد. در حال حاضر سهم ارزش افزوده 
ایران از کل جهان کمتر از یک درصد است؛ این موضوع جز 
با دیپلماسی سازنده و صلح آمیز دولت آینده، مسیر نخواهد 
کید کرد: یکی دیگر از کانون های اثرگذار بر بخش  بود.  وی تا
 ، خصوصی، سیاست های ارزی است که طی سال های اخیر
اثر قابل ملاحظه ای  بر فعالیت  بنگاه های اقتصادی، تولید، 
صادرات و واردات داشته است. بخشنامه ها، آیین نامه ها 
و دستورالعمل در این حوزه بیشتر از سایر حوزه ها صادره 
شده که نتیجه ای جز سردرگمی و دلسردی فعالان اقتصادی 
نداشته است. بخش خصوصی معتقد است هدف اصلی 
سیاست گذاری، باید تقویت تولید و توسعه ی صادرات  
باشد. ما در اتاق بنا بر تعهدی که در مقابل مسئولیت های 
که برخی  اجتماعی داریم، از همه ی کاندیدا دعوت کردیم )

حضور پیدا کردند( تا در مورد مسائلی در حوزه تحریم، تورم، 
خ بهره بانکی،  ، مشکلات صادرات، بالا بودن نر نوسانات ارز
عدم اعتماد به سیاست های دولت، نبود ناوگان مطمئن 
جاده ای و ریلی جاده ای و هوایی، مشکلات مالیات و... 
دیدگاه های خود را بیان کنند.  رئیس اتاق بازرگانی ایران 
ضمن ابراز امیدواری بر اینکه تمام ملت هشتم تیر ماه، 
، رئیس جمهور شایسته، توانمند، آشنا به  باحضور پرشور
مسائل اقتصادی و آشنا به مسائل دیپلماسی جهانی را 
که بتواند در این شرایط، تعامل بیشتر و بهتری با بخش 
کنند.  در نطق پیش از  خصوصی داشته باشد، انتخاب 
دستور این نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران، 
منوچهر رضایی- عضو هیات نمایندگان اتاق ایران- ضمن 
کید بر اینکه با توجه به شرایط اقتصادی کشور تحت تاثیر  تا
عوامل بیرونی و داخلی، نفس تولید و تجارت به شماره 
افتاده است، اظهار کرد: از سال ۱۳۹۷ که پیمان سپاری ارزی 
اجرایی شد، تجارت کشور با چالش جدی مواجه شد و به 
دنبال آن سیاست های انقباضی بانک مرکزی و نظام مالیاتی 
اتفاق افتاد که مشکلات واحدهای اقتصادی را دوچندان 
، توقف اجرای قانون  کرد. این درحالیست که از سوی دیگر
بهبود مستمر محیط کسب وکار نیز رخ داد.  وی در ادامه به 
ارائه  پیشنهادی در این رابطه پرداخت و تصریح کرد: بخش 
خصوصی بایستی سطح روابط خود با نمایندگان مجلس را 
ارتقا دهد و حداقل سالی یکبار آنها مهمان ما باشند و سالی 
یکبار هم هیأت رئیسه اتاق بازرگانی خدمت نمایندگان 
مجلس رسیده و در کمیسیون های تخصصی مجلس نیز 
حضور پیدا کنند. در حقیقت ضرورت دارد کمیسیون های 
تخصصی اتاق ایران با کمیسیون های مجلس در ارتباط مؤثر 
و مستمر با هم باشند. اتاق ایران، مشاور سه قوه است و به 
همین دلیل رئیس اتاق ایران بایستی در جلسات سران قوا 
حضور پیدا کند تا بتواند مأموریت مشاوره خود را به بهترین 

شکل ممکن انجام دهد. 

کید کرد رئیس اتاق بازرگانی ایران تا

دولت آینده در کنار بخش خصوصی باشد نه رقیب آن


